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Telèfons d'interès <<

Farmàcia Altirriba Gutiérrez
Av. Eduard Ferrés, 136 / 93 750 69 53

Farmàcia Altirriba Pertegaz
C. Santa Maria 93 / 93 759 59 58

Farmàcia de Mar
Ronda Vilassar, 2 (edif. Vicor) / 93 750 05 69

Farmàcia M. Roca
Av. Montevideo, 154 / 93 759 39 93 

Farmàcia M. Mollfulleda
C. Manuel Roca, 96 / 93 750 20 65

Farmàcia Mirats
C/ Sant Jaume 27 / 93 759 44 70 

Farmàcia Puche. Jové
Plaça del Mercat, 11 / 93 759 15 85 

Farmàcia Roca 1904
C. Montserrat, 1 / 93 759 09 39

Farmàcia Vilassar (antiga farmàcia Almera)
C. Sant Josep, 85 / 93 759 09 41

>> Estació meteorològica 
de Vilassar de Mar 

Temperatura mitjana: 25.9 ºC 
Temperatura màxima absoluta: 34.3 el dia 01 
Temperatura mínima absoluta: 15.4 el dia 31 
Precipitació total: 55.4 l/m2 
Precipitació màxima en 24 h.: 16.0 l/m2 el dia 31 
Velocitat mitjana del vent: 2.1 km/h 
Direcció dominant del vent: SSO 
Ratxa màxima de vent: 45.1 km/h el dia 25

Període AGOSt 2020 

AJUNTAMENT

Informació  
93 754 24 00 
Fax 93 759 49 50

Arxiu Municipal  
93 750 29 57

Biblioteca Municipal  
Ernest Lluch  
93 750 68 34

Biblioteca Infantil  
Tucutuc  
93 750 65 47

Consultes  
Medi Ambient  
(de 9 a 14 h)  
93 754 24 00

Cultura (Can Bisa)  
93 754 24 00

Ensenyament  
(Can Bisa)  
93 754 24 00

Nau Serveis 
Municipals  
93 754 24 00

OMIC (Oficina Muni-
cipal d’Informació al 
Consumidor  
93 754 05 00

Pla de  
Desenvolupament  
Comunitari  
93 759 38 98

Promoció Econòmica  
93 754 24 00

Salut Pública  
(Can Bisa)  
93 754 24 00

Servei de Joventut,  
Can Jorba  
93 754 24 00

Serveis Socials  
93 754 05 00

CENTRES  
D’ENSENYAMENT

Escola Bressol  
Municipal  
Eduard Ferrés  
93 759 36 62

Escola Bressol  
Municipal  
Av. Montevideo  
93 198 00 39

Escola Bressol Bambi  
93 759 51 74

Escola Bressol Patufet  
93 750 05 94

Escola Bressol  
El Peixet 
620 56 63 28

Escola Bressol  
El Petit somni  
93 759 16 92

Escola del Mar  
93 759 08 90

Escola Pérez Sala  
93 759 12 57

Escola Vaixell Burriac  
93 759 01 85

Escola Els Alocs  
93 754 20 15

Escola Franciscanes

93 759 16 87

INS Pere Ribot  
93 750 07 08

INS Vilatzara  
93 750 63 66

Escola d’Adults  
Municipal  
93 759 36 94

ESPORTS

Camp Municipal  
Xevi Ramon  
93 750 21 88

Pavelló Municipal  
Paco Martín  
93 750 08 84

Piscina Municipal  
93 750 69 87

MITJANS DE 
COMUNICACIÓ

La Clau  
93 750 03 12

Vilassar Ràdio  
93 759 37 47

Vilassar TV  
93 759 16 73

MUSEUS

Col·lecció local  
de la Marina  
93 750 21 21

Gliptoteca  
Enric Monjo  
93 759 36 39

Museu  
de la Mina Vella  
93 759 72 70

TRANSPORTS

Renfe  
902 320 320

Ràdio taxi  
Vilassar (parada)  
93 759 23 84

URGÈNCIES

Ambulàncies  
061

Bombers  
112

Policia Local  
93 754 10 20

Mossos d’Esquadra  
112

SERVEIS MÈDICS

CAP (Atenció 
Primària):

Programes de visites  
902 111 444

Urgències CAP  
93 754 06 42

Creu Roja  
93 759 22 22

ALTRES

Aigües de Vilassar  
93 759 28 89

Centre Cívic  
del Passeig  
93 759 02 38

Centre Cívic  
Lluís Jover  
93 750 28 43

Correus  
93 759 58 09

Església Evangèlica  
93 759 87 36

Fundació Lluch  
93 759 00 84

Jutjat de Pau  
93 754 27 93

Organisme  
de Gestió Tributària  
93 472 91 06

Parròquia Sant Joan  
616 52 01 86

Vilassar Comerç  
671 865 543

OCTUBRE

1 Mirats 12 Puche Jové 
2 Roca 1904 13 Mirats 
3 Puche Jové 14 Roca 1904
4 Puche Jové 15 Puche Jové 
5 Farmàcia de Mar 16 Vilassar 
6 Altirriba Pertegaz 17 Altirriba Gutiérrez 
7 Mirats 18 Altirriba Gutiérrez 
8 Roca 1904 19 Mirats 
9 Puche Jové 20 Roca 1904

10 Vilassar 21 Puche Jové 
11 Vilassar 

farmàcies de guàrdia  <<

SETEMBRE

21 Molfulleda 26 Roca 1904
22 M. Roca 27 Roca 1904
23 Farmàcia de Mar 28 M. Roca 
24 Altirriba Pertegaz 29 Farmàcia de Mar
25 Mirats 30 Altirriba Pertegaz
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La covid-19 ha penetrat en les institucions 
i ha obligat a refer tota la planificació que 
fins aleshores guiava l’acció de govern. 
L’Ajuntament de Vilassar de Mar no ha es-
tat una excepció. Allò que havíem previst, 
pressupostat i que estàvem a punt d’execu-
tar s’ha vist alterat en el moment que deter-
minades necessitats socials i econòmiques 
han passat a ser una prioritat indiscutible. 
Tal vegada és ara, després de mig any de 
convivència amb la covid-19, que toca fer 
un primer balanç. I en aquesta primera 
anàlisi voldria agrair a la ciutadania la 
responsabilitat amb la què ha afrontat 
aquesta pandèmia. No ha resultat senzill 
mantenir un confinament que de vegades 
no era entès i altres semblava excessiu. 
Però el coronavirus mai ha deixat d’estar 
entre nosaltres, per la qual cosa la nostra 
obligació és no baixar la guàrdia i no rela-
xar el nostre comportament fins a vèncer la 
pandèmia. 
També vull aprofitar aquest primer balanç 
per fer saber a la ciutadania que l’Ajun-
tament de Vilassar de Mar, els seus treba-
lladors i treballadores, tècnics i equip de 
govern no han aturat l’activitat ni un sol dia 
durant aquesta pandèmia. El nostre com-
promís amb el servei públic no només no 
s’ha vist alterat, sinó que s’ha vist reforçat 
en aquests moments de dificultat social i 
econòmica. 
Finalment, aprofito aquest espai per cridar 
a la responsabilitat col·lectiva en la lluita 
contra la covid-19. Vetllar per les mesures 
de seguretat és una tasca de tots. Comença 
un nou curs, comencen nous reptes i se-
guim al peu del canó.

Damià del Clot i Trias

Alcalde de Vilassar de Mar

Carta de l'alcalde <<

Equip editor << 
VdM' informa és una publicació 
de la Regidoria de Comunicació 
de l’Ajuntament de Vilassar de Mar. 
Pl. de l’Ajuntament, 6 · www.vilassardemar.cat 
Tel. 93 754 24 00 · Fax: 93 759 49 50 
Tiratge: 12.000 exemplars 
Redacció i Fotografies: Noelia Román, Robert 
Maza, Jaume Cabot, Joan Escofet i Xavi Puig.
Disseny, maquetació i producció:  
Difusions Maresme
Dipòsit legal: B-52.829-1981
El butlletí municipal es reparteix casa per casa.
Si algú no el rep pot trobar-lo als equipaments 
municipals o bé trucar al telèfon: 93 759 38 38
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Des que va aparèixer a finals del pas-
sat hivern, el coronavirus ha obligat 
a canviar moltes de les maneres de 
fer que regien la nostra societat. La 
forma de governar n’és una d’elles. 
El personal tècnic s’ha revelat com a 
imprescindible per ajudar a gestionar 
aquesta crisi sanitària amb afectació 
econòmica i social. A Vilassar de Mar, 
això es va traduir en el naixement del 
comitè d’emergència per la covid-19, 
l’òrgan que des del passat març pren 
totes les decisions que es veuen afecta-
des per la pandèmia. 
Per saber qui integra aquest comitè, 
com funciona, com ha gestionat els 
mesos més complicats de la crisi i el 
seu futur, en aquest número fem tertúlia 
amb tres del seus components: la Mar-
ta Casas, tècnica de Salut de l’Ajun-
tament, la Núria Arasa, regidora de 
Promoció de la Salut, i en Damià del 
Clot, alcalde de Vilassar de Mar. 

Pregunta: Com sorgeix la idea de 
crear el comitè d’emergència per la 
covid-19? 
 
tècnica: Veient la situació de finals 
de febrer i inicis de març i amb la 
informació que teníem, l’11 de març, 
conjuntament amb el tècnic de riscos 
laborals, veiem la necessitat urgent de 
plantejar-nos actuacions encaminades 
a controlar la pandèmia. És a partir 
d’aquí que es crea el comitè d’emer-
gència. Crec que ens vàrem avançar a 
la majoria d’ajuntaments. 
Alcalde: I, efectivament, aquell dime-

/

Covid-19 <<

cres 11 de març ja tancàvem les ex-
traescolars i les activitats per a la gent 
gran. 
Regidora:  De fet, vam tancar l’Ajunta-
ment abans que ningú. Aquell mateix 
divendres ja vam començar a teletre-
ballar. 
Alcalde: És cert que, en aquell mo-
ment, ens anticipem dos o tres dies a 
la resta d’ajuntaments. Tant és així, 
que a mi aquell cap de setmana em 
truquen molts alcaldes d’altres ajunta-
ments que havien vist que Vilassar de 
Mar havia tancat parcs i que volien 
saber. Jo els hi vaig dir que havíem 
constituït un comitè i que aquella deci-
sió era tècnica i no política. 

Pregunta: Qui forma aquest comitè i 
quina autonomia té? 
 
tècnica: D’entrada, el van formar el 
personal tècnic de riscos laborals, 
comunicació i salut, el cap de l’àrea 
de Serveis Personals, el cap de la 
Policia Local, l’alcalde, la regidora de 
Promoció de la Salut i el regidor de 
comunicació. Més tard, s’hi van afegir 
la secretària de l’Ajuntament i el cap 
de Serveis Territorials. 
Alcalde: El comitè és autònom. Els 
polítics empoderem el comitè perquè 
les primeres decisions, que són les més 
difícils en qualsevol organisme, i a 
més són molt pioneres en aquest cas, 
es revelen encertades. Els polítics pen-
sem amb una lògica diferent a la dels 
tècnics, per això vam pensar a empo-
derar-los perquè poguessin prendre les 

DEL CLOt: “UNA DE LES CLAUS DEL BON FUNCIONAMENt DEL COMItÈ 
D’EMERGÈNCIA PER LA COVID-19 ÉS EL SEU COMPROMÍS ABSOLUt AMB 
LA VOCACIÓ DE SERVEI PÚBLIC DE L’AJUNtAMENt”
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de l’Ajuntament, a més, es van posar 
a disposició del comitè i van treballar 
moltíssim. La resta de regidors també 
van optar per consultar què deia el 
comitè abans de prendre les seves de-
cisions. Tot el que es decidia després 
s’havia de transformar en un decret i 
també ens hi havíem de posar. Van ser 
mesos durs. Ha sigut un repte i la salut 
pública s’ha posat a l’agenda política, 
cosa que no havia passat fins ara. 

Alcalde: És cert. I, durant el confina-
ment, ens va anar molt bé tenir aquest 
comitè perquè es prenien decisions 
que, a vegades, rebien crítiques, però 
després es revelaven encertades. Poso 
un exemple on jo, com a polític, em 
vaig equivocar: quan tocava decidir 
sobre la Festa Major, nosaltres ja 

Marta Casas, Damià del Clot i Núria Arasa, durant la conversa a les instal·lacions de Vilassar Ràdio

decisions sense pensar en els polítics. 
Després, nosaltres ja donaríem el nos-
tre parer polític si era necessari. 

Pregunta: Quin va ser i és el sistema 
de funcionament? 
 
Regidora: Durant el confinament i el 
desconfinament, el comitè es reunia 
cada dia. Ara, fem dues o tres reuni-
ons setmanals, si no es necessiten més. 
És un treball en xarxa i transversal i 
això, que costa molt, és molt positiu. 
Destacaria, a més, dues característi-
ques molt rellevants del comitè: l’equi-
libri tècnic-polític, que no sempre és 
fàcil, i aquesta transversalitat que he 
dit: allà hi ha salut, riscos laborals, se-
guretat i comunicació. Tots els tècnics 
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informació, que les coses passaven 
molt ràpid, no podíem gairebé ana-
litzar ni pensar i això ens va suposar 
molt cansament emocional i físic. De 
fet, va haver un moment que vam 
decidir fer un curs de gestió emocio-
nal pensat, de entrada, per a donar 
formació a les persones que havien 
d’atendre l’oficina covid, però que es 
va ampliar als integrants del comitè, 
que estàvem emocionalment esgotats. I 
ens va anar molt bé. 

tècnica: El més difícil és poder explicar 
bé que la covid-19 és una malaltia 
comunitària, no individual, i, per tant, 
té un funcionament diferent del que 
estem acostumats. En aquest cas, les 
actituds individuals tenen repercussió 
en la salut comunitària. 

Pregunta: I quines van ser les decisions 
més complicades de prendre?  
 
Alcalde: Aquelles en què, en mans 
dels ajuntaments, uns feien unes coses 
i altres, d’altres. Políticament, hi havia 
molta pressió perquè, en molts casos, 
estàvem parlant de retallar drets fona-
mentals i això és molt delicat. Ells són 
tècnics i els hi estàvem donant una 
responsabilitat que no havien d’ento-
mar, però ho feien.  

Pregunta: La situació de les residències 
va ser una de les qüestions més deli-
cades arreu. Com la va gestionar el 
comitè d’emergència? 
 
Regidora: Jo he de reconèixer que, al 
principi, vaig passar una mica de por, 
aquesta és la paraula, amb aquesta 
qüestió. El pic estava molt alt llavors 
i les residències eren un punt feble. 

Covid-19 <<

estàvem amb la lògica del desconfina-
ment; jo deia: ‘la gent vol sortir, hem 
de reprendre l’activitat’. En canvi, el 
comitè ens deia ‘no podem abaixar 
la guàrdia’. Teníem la lògica meva 
d’alcalde que vetlla per la salut però 
que també vol tenir contenta la gent, i 
la del comitè, que també vol tenir con-
tenta la gent, però prioritza la salut. 
Jo reconec que la van encertar ells i 
que fent una Festa Major cent per cent 
virtual també vam ser pioners. Una 
vegada més, ens posàvem un mica per 
davant del que va anar passant a al-
tres llocs: moltes altres festes majors es 
van anant suspenent. Nosaltres ja no 
vam fer ni les contractacions perquè a 
l’abril-maig ja vam veure que no seria 
factible. 

Pregunta: Podrien esmentar algun dels 
elements clau per al bon funcionament 
del comitè? 
 
Alcalde: Apuntaria, per exemple, el 
compromís absolut que té el comitè 
amb la vocació de servei de l’Ajun-
tament i tot el que s’ha treballat, que 
ha sigut molt. Durant mesos, ens vam 
reunir caps de setmana, a les nits i 
sempre que va ser necessari. 
Regidora: També ha ajudat molt i 
continua ajudant que en el comitè hi 
hagi persones que són més de prendre 
decisions més arriscades i d’altres que 
ponderen més; això ens ajuda a tro-
bar un equilibri. Les opinions diferents 
i la discrepància enriqueixen. 

Pregunta: Quines han estat o són les 
principals dificultats que han hagut 
d’enfrontar com a comitè? 
 
Regidora: Una, és que hi havia massa 
6



ta veure aquestes coses i no em fa res 
reconèixer-ho. Però, ara, si el comitè 
em diu que no es pot fer una cosa, els 
hi faig tota la confiança.

Pregunta: Emocionalment, quins són 
els sentiments que més han tingut du-
rant aquest temps? 
 
Alcalde: Els polítics en això estem una 
mica més curats d’espant, però reco-
nec que ha estat una etapa emocional-
ment molt dura. 

tècnica: És la primera vegada que el 
personal tècnic es troba davant d’una 
situació tan complicada com aquesta i 
s’han pensat molt les decisions preses. 
Això ha implicat un estrès constant per 
intentar fer-ho el millor possible. Ha es-
tat i és esgotador, però, d’altra banda, 
també ha estat un repte professional 
satisfactori en molts moments. 

Regidora: Jo he tingut de tot, moments 
durs, de tristesa fins i tot algun dia, i 
d’altres de certa satisfacció pel que es-
tàvem fent perquè veiem els resultats. 

Pregunta: Quin és ara l’objectiu del 
comitè d’emergència per la covid-19 
de Vilassar de Mar? 
 
tècnica: L’objectiu del comitè ara és 
seguir vetllant per la salut; pensar acci-
ons per col·laborar amb el sistema sa-
nitari per minimitzar la transmissió del 
virus i per ser eficaços en la detecció i 
traçabilitat, ara que comença un nou 
curs escolar i diverses activitats esporti-
ves. També treballarem per assolir una 
certa normalitat en la vida quotidiana. 
Hem de poder trobar l’equilibri entre 
l’inici de les activitats culturals i espor-

Covid-19 <<

Per sort, a Vilassar no vam tenir gaire 
problemes. 
tècnica: Va existir una gran coordina-
ció a tots els nivells entre l’Ajuntament, 
les residències i el CAP. Un dels pri-
mers problemes que va haver va ser 
la manca de material. L’Ajuntament 
va gestionar la seva recepció i distri-
bució, tant del que arribava de dona-
cions com del que venia de persones 
voluntàries que el confeccionaven, a 
més de les compres que es van poder 
fer. La brigada municipal es va encar-
regar de proporcionar-lo al CAP i a les 
residències. Aprofitem aquesta opor-
tunitat per agrair a totes les persones 
i empreses que es van oferir com a 
voluntàries o van fer donacions. 

Pregunta: De quina decisió se senten 
més orgullosos com a comitè? 
 
Regidora: Jo, d’haver tancat els parcs 
dos dies abans que la resta d’ajunta-
ments. Em sento orgullosa d’haver fet 
cas als nostres tècnics en això. 
Alcalde: Coincideixo en què va ser 
una decisió transcendental i gens fàcil 
de prendre. 
Regidora: També em sento orgullosa 
d’haver decidit tancar les platges per 
Sant Joan ja al mes de maig, quan 
encara la revetlla quedava lluny. 
Alcalde: Jo, fins al dia abans, no ho 
veia clar això. Era una decisió molt 
complicada. Però és cert que la deci-
sió de l’Ajuntament de Barcelona de 
tancar les seves platges feia pensar 
que la gent es mouria cap els llocs 
més propers on estiguessin obertes. Va 
costar prendre-la, era arriscada, tenia 
un cost molt alt, però vam posar la 
salut per davant. A mi encara em cos-
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Videoconferència d’alguns dels integrants del comitè

Covid-19 <<

tives adreçades a totes les edats i la 
salut pública. La gent gran serà una de 
les nostres prioritats. El gran handicap 
és que la normativa és molt genèrica i 
és des de l’Ajuntament que s’ha d’anar 
concretant, adequant-ho a cada munici-
pi, Vilassar de Mar en el nostre cas. 
Regidora: Entenem també que la nor-
mativa sigui tan oberta perquè cada 
població té les seves característiques. 
El nostre pavelló no és el mateix que el 
de Mataró; les nostres noies de gimnàs-
tica, per exemple, practiquen en un lloc 
determinat, etc. 
Alcalde: Un exemple clar d’això va ser 
la normativa de passejos marítims. El 
de Blanes no és el mateix que el de 
Vilassar, que té quatre entrades molt 
primes i un passeig molt petit. I vam ha-
ver de tenir molt debat per veure com 
ho podíem fer per perjudicar el menys 
possible a tothom. 
Regidora: Un altre dels objectius del 
comitè és la promoció de la salut al 
nostre municipi, la prevenció. Què ens 
trobem? Que hi ha molta informació 
als mitjans de comunicació que varia 

cada dia i la gent, jo la primera, es 
fa un embolic. Nosaltres hem intentat 
transmetre aquesta informació de ma-
nera senzilla, però no ho aconseguim 
perquè hi ha massa imputs i els núme-
ros són molt cridaners. Nosaltres vam 
decidir no donar-los perquè no tenien 
prou fiabilitat: llavors no es feien tan-
tes PCR, tampoc es podien comptar els 
asimptomàtics, etc.  

Pregunta: Fins quan preveuen que fun-
cionarà el comitè?  
 
Regidora El comitè és viu, operatiu i es 
va adaptant a la situació existent. 
Alcalde: Va néixer amb vocació de 
provisionalitat, però ha seguit prestant 
serveis amb vocació de fer-ho més ex-
tensiu en el temps. Es pot reformular la 
seva estructura, però crec que un any 
més hi serà gairebé segur i qui sap si 
fins a final de mandat. Dependrà de 
com evolucioni la situació. 

tècnica: Hem de veure com evoluciona 
la pandèmia, si venen noves onades, 
quan, i, en funció d’això, anar deci-
dint. 
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d’oferir una major seguretat als seus 
clients. 

•	Rentar-se les mans amb freqüència. És 
una altra de les recomanacions fetes 
per als experts des dels inicis de la 
pandèmia per minimitzar el risc de 
contagi del virus. En comerços, bars i 
restaurants i establiments d’atenció al 
públic s’ha de garantir posant gel hi-
droalcohòlic a disposició dels clients. 

•	Prohibició de fumar a l’aire lliure si no 
hi ha la distància requerida. Va entrar 
en vigor el passat 18 d’agost i afecta 
als espais a l’aire lliure quan no es pu-
gui mantenir una distància d’entre un 
metre i mig i dos metres respecte a les 
persones del voltant. Incomplir aquesta 
mesura es considera també una infrac-
ció lleu que pot ser sancionada amb, 
almenys, 100 euros. 

•	Prohibició de trobades i reunions de 
més de 10 persones. El repunt gene-
ralitzat de casos de covid-19 a tota 
Catalunya va portar al Govern de la 
Generalitat a prohibir les trobades i 
reunions de més de 10 persones el 
29 d’agost. La limitació afecta tant a 
l’àmbit públic com al privat. Al tanca-
ment d’aquesta edició, aquesta mesura 
encara era vigent.

La prohibició de fumar al carrer sense distància sanitària és vigent

ÚLtIMES MESURES PRESES PER MINIMItZAR LA PROPAGACIÓ  
I EL CONtAGI DE LA COVID-19

L’evolució de la pandèmia de la co-
vid-19 des que es va aixecar l’estat 
d’alarma el passat 21 de juny ha con-
dicionat les mesures preses per evitar 
la seva propagació i contagi, així com 
la seva afectació sobre la nostra rutina 
diària.
A continuació, recordem algunes de les 
recomanacions i normes decretades en 
els últims mesos amb aquest objectiu, 
algunes de les quals encara són vigents 
i d’obligat compliment. 
•	Ús de la mascareta en espais públics 
tancats i al carrer. En vigor des del 9 
de juny, l’ús de la mascareta continua 
essent obligatori en els espais públics 
tancats, en els privats sempre que no 
es pugui mantenir la distància sanitària 
d’entre un metre i mig i dos metres i al 
carrer. No portar la mascareta o dur-la 
mal posada es considera una infracció 
lleu i pot ser sancionat amb 100 euros. 

•	Distància sanitària d’entre un metre 
i mig i dos metres. Va ser una de les 
primeres recomanacions fetes per 
les autoritats sanitàries i segueix en 
vigor. Afecta de manera especial als 
espais públics i a les terrasses de bars 
i restaurants. Aquests establiments 
estan obligats a respectar-la per tal de 

9
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Emocionalment, com va portar els me-
sos més complicats de la pandèmia? 
Els primers mesos de la pandèmia van 
transcórrer plens d’adaptacions, con-
tínues novetats i millores, tant a nivell 
professional com a nivell personal. La 
incertesa va ser el sentiment predomi-
nant. 

Quines van ser les seves necessitats 
emocionals en aquells moments?  
El que necessitava era sentir-me acom-
panyada, treballar en equip i ser 
reconeguts per la nostra ciutadania, 
que ens veiessin com una ajuda, tot i 
la separació física, que sabessin que 
podien comptar amb nosaltres encara 
que fos per telèfon.

Amb quin sentiment resumiria aquell 
període? 
Incertesa, per no haver viscut mai una 
situació sanitària similar.

Va tenir moments de desbordament?  
El desbordament va ser general; crec 
que tota la societat i a nivell sanitari 
també, tots van viure d’aquests mo-
ments. En el nostre cas venia donat pel 
canvi en la forma de treballar, en el fet 
de trobar una nova organització. L’aten-
ció presencial no es podia mantenir 
com fins aleshores, la demanda era di-
ferent a causa de la situació. I el volum 
de feina també ha estat diferent, gran 
part ha estat atenció telefònica, que 
requeria atencions més perllongades.

EL QUE 
NECESSItAVA  

ERA SENtIR-ME 
ACOMPANYADA, 

tREBALLAR  
EN EQUIP  

I SER RECONEGUtS 
PER LA NOStRA 

CIUtADANIA

Superada la greu crisi assistencial i hospitalària que es va viure la passada 
primavera a causa dels nombrosos casos de covid-19, entrevistem a Alba 
Sanvicente Prados, infermera i adjunta a la direcció de l’equip d’atenció primària 
de Vilassar de Mar (Institut Català de la Salut), per conèixer de primera mà com la 
va viure i quines lliçons n’ha extret. 

ENtREVIStA A ALBA SANVICENtE. INFERMERA I ADJUNtA A LA DIRECCIÓ 
DE L’EQUIP D’AtENCIÓ PRIMàRIA DE VILASSAR DE MAR

/
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Personalment i com a cos d’infermeria, 
van haver de donar algun servei/tipus 
d’atenció que no donessin abans? 
Noves assistències no, però el canvi va 
venir pel volum diferent de cadascuna 
de les tasques. Increment d’atenció 
domiciliària i telefònica, tant de pato-
logies agudes com cròniques. També 
de l’atenció als centres residencials i 
del seguiment dels pacients a través de 
l’atenció telefònica. Tot això, donant 
resposta a les necessitats derivades de 
la covid-19, sense deixar d’atendre les 
altres patologies.

Com va portar el no poder atendre a la 
gent com abans, sinó amb mascareta i 
les barreres de la protecció, mantenint 
certes distàncies o sense poder tenir una 
conversa com abans?  
Aquesta situació forma part del nostre 
dia a dia, tots ens hem hagut d’adaptar 
i acceptar la necessitat de seguir totes 
les recomanacions de seguretat. Això 
genera distància terapèutica entre el 
professional i la ciutadania, però ens 
dona seguretat en tots els aspectes, tant 
per a ells com per a nosaltres. De totes 
formes, la proximitat que sempre hem 
tingut amb la població s’ha conservat 
tot i les barreres actuals de protecció.

Com va ser la relació amb els familiars 
del pacients? Va costar molt fer-los en-
tendre les noves circumstàncies?  
Les relacions des del principi van ser 
fluïdes, amb una comprensió excel·lent i 
això ens està ajudant a poder gestionar 
millor l’atenció sanitària.

Quines preguntes li feien amb més fre-
qüència?  
Que quan podrien tornar a la norma-
litat, si havia de durar molt, quan po-
drien recuperar la relació estreta amb 

el seu professional sanitari. Va caldre 
treballar molt la inseguretat i l’angoixa 
de la població davant dels possibles 
contagis.

Quina lliçó li ha deixat aquesta situa-
ció? 
La importància de treballar en xarxa, 
amb tots els agents comunitaris (Ajun-
tament, serveis socials, cossos de segu-
retat, etc.) i, sobretot, la necessitat del 
treball en equip dins del CAP.

Emocionalment, com està ara i com es 
prepara per a la tardor?  
Emocionalment, la incertesa encara la 
tinc, però l’experiència viscuda ens ha 
aportat eines que podrem fer servir si 
les necessitem en els propers mesos. 

Quines necessitats tenen ara com a 
gremi? 
Ara mateix és fonamental el compromís 
de la societat, sobretot pel que fa al 
seguiment de les mesures de prevenció 
i d’aïllament en els casos que així ho 
indiquem els professionals sanitaris. Si 
això no es compleix, podríem tornar a 
situacions similars als primers mesos de 
pandèmia.

11



Covid-19  <<

Ansietat, preocupació, angoixa i estrès. 
El personal que atén les farmàcies de 
Vilassar de Mar va sentir tot això i més 
durant els mesos més complicats de 
la pandèmia del coronavirus. Sense 
saber exactament a què s’enfrontaven, 
van ser a la primeria línia de batalla 
per donar servei i atenció a qui, a més 
de medicació, buscava respostes per 
aquest virus que va agafar a tothom per 
sorpresa.
“Nosaltres tampoc sabíem què era i, a 
mi, aquest desconeixement em va ge-
nerar molta angoixa. Al principi, sentia 
molta tensió al dispensar; tenia por a 
agafar el virus i no volia cometre cap 
error com ara tocar-me la cara o fer 
qualsevol cosa que pogués propiciar el 
contagi”, explica la Débora Jover, coti-
tular de la farmàcia Roca 1904. 
“Alhora, teníem molta feina, la gent ve-
nia desesperada i havíem de portar tot 
això per dintre per intentar tranquil·lit-
zar-la. Va ser molt estressant”, continua.
“Durant aquell període, tant amics com 
companys de feina van perdre pares 

FARMACÈUtICS DE LA VILA EXPLIQUEN COM VAN PASSAR ELS MESOS 
MÉS COMPLICAtS DE LA PANDÈMIA

/

i mares, avis i àvies, i mai sabies si el 
següent series tu o la teva família. En 
acabar la llarga jornada laboral i arri-
bar a casa a retrobar-te amb la família, 
hi havia molt cansament i preocupació 
per saber si portaries la malaltia a 
casa”, afegeix el Jordi Altirriba,  
col·laborador del seu pare a la farmà-
cia Altirriba Pertegaz.  
La Débora i el Jordi són només dos 
exemples del que, en general, van 
experimentar tots els farmacèutics de 
la vila davant la greu situació. Per mo-
ments, alguns establiments es van que-
dar sense medicaments bàsics com ara 
el paracetamol. S’esgotaven i les noves 
comandes trigaven dies a arribar. I el 
mateix passava amb els guants, les 
mascaretes i l’alcohol, els productes 
més demanats aquelles setmanes d’es-
cassetat. 
“A l’inici de la pandèmia, el sistema 
va fregar el col·lapse (grups de treball 
separats, baixes laborals, manca de 
material, límit de persones ateses, cues 
a l'exterior, moltíssimes consultes telefò-

El personal de la Farmàcia Roca 1904, en una foto d'arxiu d'abans de la pandèmia
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niques, etc.), però es va poder aguantar 
i vàrem poder oferir el nostre servei sen-
se haver de tancar. El fet que setmanes 
més tard comencés a arribar material de 
protecció amb comptagotes, va ajudar 
a disminuir la tensió”, recorda el Jordi 
Altirriba que, com tothom, va haver 
d’organitzar torns, reestructurar horaris 
laborals i buscar formes de protegir al 
personal.
Les farmàcies, de fet, van passar a dis-
pensar directament la medicació hospi-
talària i del CAP i van estalviar un tràmit 
als pacients que, abans, havien de 
dirigir-se als seus respectius centres per 
obtenir les receptes. Una trucada ara és 
suficient per aquesta gestió.
“Això va evitar desplaçaments als hospi-
tals i al CAP i és un canvi que ha vingut 
per quedar-se”, celebra la Débora Jover 
que, per moments, no va sentir prou 
valorada la seva feina. 
“Al principi, em vaig sentir una mica 
menystinguda; tenia la sensació que no 
es donava prou importància a la feina 
que estàvem fent perquè vam fer de 

pont amb el sistema sanitari i vam aju-
dar a que la relació amb el personal de 
salut fos més fàcil per a la gent”, argu-
menta aquesta farmacèutica.  
Ara, després d’haver passat un estiu 
una mica més tranquil, el personal de 
les farmàcies de Vilassar de Mar es 
prepara per a la tardor amb més eines 
i el desig “que aquest malson s’acabi”. 
“Necessitem repòs mental i disminuir 
els nivells de tensió i ansietat que por-
tem acumulats de tants mesos, però 
això no serà en breu”, confessa el Jordi 
Altirriba. “Mentrestant, continuarem in-
tentant frenar la situació amb els medis 
al nostre abast”, continua. 
“Per sort, tot i que la por no ha desa-
paregut, si que hi ha més serenitat”, 
afirma la Débora al capdavant de la 
farmàcia Roca 1904 que va obrir el 
seu besavi i després van regentar el seu 
avi i la seva mare. “I nosaltres estem 
preparats per organitzar-nos millor i po-
der fer front al que vingui. Sabem més 
coses sobre el virus i també hem après 
a organitzar-nos”, conclou. 

El personal de la Fàrmacia Altirriba Pertegaz
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LA XARXA DE VOLUNtARIAt: SENtIR-SE ÚtIL AJUDANt A LA GENt GRAN /
Sentir-se útil ajudant allà on fos necessa-
ri. Això és el que va moure a les moltes 
persones que, durant els mesos més 
complicats de la pandèmia, es van incor-
porar a la Xarxa de Voluntariat pel coro-
navirus que es va organitzar a Vilassar 
de Mar. Moltes d’elles van ser joves que, 
com la Nina Baldó i la Clàudia Ollé, van 
apropar-se per primera vegada a una 
organització així.
“En el meu cas, volia fer alguna cosa 
d’aquesta mena durant el confinament, 
més encara perquè els meus pares ja 
s’ocupaven dels meus avis. Una amiga 
meva em va parlar d’aquesta xarxa i de 
seguida m’hi vaig apuntar”, explica la 
Clàudia Ollé, estudiant d’Economia de 
18 anys. 
“A mi sempre m’ha agradat ajudar i, en 
aquell moment, em sentia una mica inútil 
sense fer res. No tenia classe i tenia molt 
temps per poder fer alguna cosa pels 
demés”, afegeix la Nina Baldó. 
La Nina té 24 anys i estudia fisioteràpia. 
Tan bon punt va tenir coneixement de la 

nova xarxa coordinada per l’Ajuntament 
de Vilassar de Mar, va omplir el formula-
ri i es va posar a disposició. La van tru-
car per ajudar a una senyora gran que 
no podia moure’s i tenia dificultat per 
cobrir les seves necessitats bàsiques. 
“Li vaig comprar medicaments i tot el 
que necessitava aquell dia. Al principi, 
ella estava preocupada perquè li fes bé 
el favor, però després es va mostrar molt 
agraïda”, explica la Nina. 
“Jo vaig haver d’ajudar a la Joana, una 
senyora d’entre 70 i 80 anys, amb la 
que parlava i mig veia a través del forat 
de l’escala. Li vaig fer la compra i la hi 
vaig deixar a l’ascensor perquè ella la 
pogués recollir sense contacte”, diu la 
Clàudia sobre el seu voluntariat. 
Tant la Clàudia com la Nina coincideixen 
a assenyalar que l'experiència va ser 
molt satisfactòria, que se’ls va fer curta i 
que repetirien sense cap mena de dubte 
si –tant de bo no fos necessari–, les tor-
nessin a cridar. 

Clàudia OlléNina Baldó
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L’AJUNtAMENt DEStINA 350.00 EUROS A NOUS AJUStS SOCIALS PER 
MINIMItZAR ELS EFECtES ECONÒMICS DE LA COVID-19

/

L’Ajuntament de Vilassar de Mar destinarà 
350.000 euros en ajuts socials de caràc-
ter econòmic a persones que hagin estat 
afectades directa o indirectament per la 
crisi de la covid-19 i es trobin en situació 
d’especial necessitat i/o emergència. 
Aquests ajuts, que complementen els que 
anualment atorga l’Ajuntament, es podran 
sol·licitar fins al proper 31 de desembre i 
pretenen contribuir a contenir l’empitjora-
ment de persones o famílies en situació de 
carència, dificultat socioeconòmica o risc 
d’exclusió social en l’actual context.  
La crisi socioeconòmica provocada per 
la pandèmia del coronavirus ha agreujat 
la situació de persones i famílies que ja 
eren en risc d’exclusió social i la de moltes 

altres que, per aquest motiu, han vist afec-
tades la seves fonts d’ingressos. 
Per ajudar a minimitzar els seus efectes, i 
a proposta de la regidoria de Serveis So-
cials,  l’Ajuntament de Vilassar de Mar va 
decidir aprovar una partida extraordinària 
de 350.000 euros per complementar els 
ajuts anuals que ja havien estat esgotats. 
Les persones susceptibles d’acollir-se a 
aquests nous ajuts podran sol·licitar-los 
demanant cita prèvia a l’equip de serveis 
socials del consistori. El personal de ser-
veis socials els informarà de la documen-
tació necessària per fer la sol·licitud i els 
proporcionarà el formulari que hauran 
d’omplir per a iniciar el tràmit.
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VILASSAR DE MAR tORNA A L’ESCOLA AMB MESURES ESPECIALS CONtRA 
EL CORONAVIRUS I PER MANtENIR L’ENSENYAMENt PRESENCIAL 

/

Vilassar de Mar va obrir el nou curs es-
colar amb una pancarta de benvinguda 
a tots els infants i un seguit de mesures 
sanitàries destinades a minimitzar la 
propagació i el contagi del coronavirus. 
Sota el lema ‘Tot anirà bé’, els centres 
es van tornar a posar en marxa sis me-
sos després del seu tancament amb la 
voluntat de tirar endavant un curs en el 
qual hauran de combatre les afectaci-
ons de la pandèmia amb totes les eines 
al seu abast. 
“Després de tot el que hem viscut fins 
ara, ens fa especial il·lusió començar 
aquest nou curs que, sens dubte, serà 
especial”, va assegurar Jordi Tapias, 
regidor d’Ensenyament de l’Ajuntament 
de Vilassar de Mar, en la tornada. 
Conscient de l’afectació que la pan-
dèmia té en aquest nou curs i per 
contribuir a fer possible l’ensenyament 
presencial, l’Ajuntament va decidir 
cedir espais municipals que les escoles 
podran fer servir com aules en cas de 
necessitat. En la mateixa línia, pavellons 
i camps de futbol de titularitat municipal 
estaran a disposició dels centres com a 
espais per a l’esbarjo dels infants. 
Les aules i els espais comuns del centres 
comptaran, a més, amb un servei de 
neteja reforçat i amb una millor ventila-
ció després de les obres dutes a terme 
durant l’estiu. Aquestes actuacions es-
pecífiques es van afegir a les habituals 
obres de manteniment en els edificis 
escolars, seguint les recomanacions 
donades per les autoritats sanitàries per 
evitar la propagació de la covid-19. 
Així mateix, l’Ajuntament augmentarà el 
personal de la regidoria de Salut per-

què l’actual tècnica d’aquesta àrea es 
converteixi en el referent de les escoles 
en totes les qüestions que tinguin a veu-
re amb el coronavirus. El nou personal 
assumirà algunes de les funcions rela-
cionades amb la promoció de la salut 
que fins ara exercia la tècnica. 
A banda d’aquestes mesures, l’equip 
de Govern ha implementat d’altres com 
la senyalització de les zones d'espera, 
entrada i sortida en alguns centres i el 
tall parcial d’alguns carrers per facilitar 
un accés esglaonat a l’escola. 
En concret, i per fer possible una entra-
da més ordenada a l’escola Pérez Sala, 
la que més dificultats tenia, a partir 
d’aquest dilluns 14, es tallarà l’avingu-
da Montevideo a l’alçada del carrer 
Colom de les 8:45 del matí a les 9:15. 
En el mateix horari, també es tallarà el 
carrer Picasso a l’alçada de Mossèn 
Joan Rebull. 
Aquests talls, i en aquest mateix horari, 
afectaran la ruta del bus urbà C13, 
que no farà parada a l’avinguda Mon-
tevideo davant del mercat ni al carrer 
Santa Rosa de Lima. Fora d’aquest 
horari (8:45-9:15), la ruta es mantindrà 
íntegrament com fins ara.
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La tornada a les escoles afronta, 
aquest any, un repte majúscul: poder 
fer classe tot i la permanent amenaça 
del coronavirus. 
La presència del virus que ja va 
obligar a tancar les aules el passat 
mes de març condiciona una tornada 
més incerta que mai per totes les 
incògnites que encara genera la 
pandèmia. 
Els centres, de moment, s’han posat 
en marxa seguint las directrius 
i els protocols establerts per les 
conselleries de Salut i Ensenyament, 
les encarregades de marcar la pauta 
en la tornada a l’escola. 
Així, cada dia, abans d’anar a 
l’escola, l’alumnat haurà d’assegurar-
se de no tenir una temperatura 
superior a 37,5 º, de dur correctament 
posada la mascareta si superen els 
sis anys i de no presentar cap del 
següents símptomes: febre o febrícula, 
tos, dificultat per respirar, mal de coll, 
congestió nasal, vòmits o diarrees, mal 
de cap, malestar, dolor muscular o 
calfreds.
Els alumnes que siguin positius de 
covid-19, estiguin esperant el resultat 
d’una prova diagnòstica d’aquesta 
malaltia, aquells que conviuen amb 
una persona diagnosticada d’aquesta 
malaltia o que estiguin en aïllament 
preventiu per ser contacte estret d’un 
positiu de coronavirus hauran de fer 
quarantena. 
Quan es doni un cas positiu en una 
classe, tot el seu grup estable de 
convivència farà aïllament preventiu a 
casa durant 14 dies. L’aïllament serà 

Ensenyament  <<

SALUt I ENSENYAMENt MARQUEN LES PAUtES PER A LA tORNADA  
A LES ESCOLES 

/

de dues setmanes fins i tot en cas de 
resultat negatiu en la prova PCR. 
Aquest curs, els professors no podran 
pertànyer a més d’un grup estable de 
convivència. Els docents i la resta de 
professionals dels centres educatius, 
a més, hauran de portar mascareta i 
respectar les distàncies. 
Segons Salut, si dos integrants de 
dos grups diferents que comparteixen 
un mateix espai (edifici, torn, ala 
d’un edifici, menjador) donen positiu 
a la PCR, correspondrà al Servei 
de Vigilància Epidemiològica fer 
una valoració per determinar si es 
recomana l’aïllament domiciliari dels 
grups d’aquell espai durant 14 dies. 
El Govern de la Generalitat no 
descarta el tancament total d’una 
escola durant un temps i, per tant, 
l’aturada de les classes presencials, 
si la situació del centre i l’estat de 
la pandèmia així ho aconsellen. Les 
autoritats sanitàries i educatives seran 
les responsables de prendre aquesta 
determinació. 
Ensenyament assegura que la formació 
continuarà de manera telemàtica en 
cas que s’hagin d’aturar les classes 
presencials. 
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EL PASSEIG MARÍtIM INtRODUEIX MODIFICACIONS PER ADAPtAR-SE  
AL CANVI CLIMàtIC

/

La conca mediterrània pateix, des de fa 
anys, els efectes del canvi climàtic en for-
ma de fortes tempestes. A finals de gener 
i principis de febrer d’aquest any, però, 
el temporal Glòria va batre rècords: mai 
no havia plogut tant en 24 hores en un 
mes de gener; mai havien caigut tants 
llamps en un dia; poques vegades les 
ones havien estat tan grans al Mediterra-
ni occidental. 
A Vilassar de Mar, entre d’altres desfetes, 
el Glòria va fer malbé la gespa del pas-
seig Marítim, un dels llocs més transitats 
de la vila. Així,i en un context d’especial 
dificultat pels efectes de la pandèmia del 
coronavirus, l’Ajuntament ha optat per 
prendre aquesta afectació com a una 
oportunitat per a dur a terme una actua-
ció local que contribueixi a la mitigació i 
adaptació al canvi climàtic. 
Per complir amb la voluntat del consistori 
que totes les actuacions que porta a ter-
me estiguin orientades a la promoció de 
la sostenibilitat, l'Ajuntament ha decidit 
eliminar la gespa i pavimentar l'espai 
entre escocells per donar a aquest espai 
una solució permanent. 
Aquesta mesura permetrà que el passeig 

estigui adaptat per afrontar els temporals 
que, en el futur proper, es preveuen cada 
vegada més freqüents, més intensos i 
més persistents. Aquest canvi permetrà 
alhora reduir el consum d'aigua que la 
gespa genera a primera línia de mar. 
Substituir la gespa per paviment con-
tribuirà així mateix a que la despesa 
en manteniment i recollida de residus 
es minimitzi. El comportament incívic 
d’algunes persones, que hi aboquen tot 
tipus de brossa, fa que els parterres ac-
tuals apareguin sovint amb brutícia. 
A més, la pavimentació permetrà gua-
nyar espai per als vianants, que gaudi-
ran d’un passeig més ampli. 
L’actuació prevista implicarà la demoli-
ció dels parterres de gespa existents i la 
pavimentació d’aquests espais amb llo-
sa de formigó tenyit. La intervenció tam-
bé inclou la reconstrucció dels escocells 
de les palmeres integrades en aquests 
parterres.
Aquesta obra, adjudicada a l’empresa 
Tebancat, començarà un cop finalitzada 
la temporada de platja per tal de gene-
rar les mínimes molèsties i té una durada 
prevista de 13 dies.
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Medi ambient <<

L’AJUNtAMENt INCREMENtA LA NEtEJA DE LES PLAtGES DE LA VILA /
A punt de concloure l’estiu, la tempo-
rada oficial de platja es va tancar el 
passat 15 de setembre a Vilassar de 
Mar amb un notable augment del servei 
de neteja dels arenals durant els últims 
tres mesos. 
Atenent la demanda ciutadana, l’Ajun-
tament va reforçar aquest servei durant 
la temporada alta incrementant el per-
sonal, els mitjans i l’horari dedicat a la 
neteja. 
Des del 15 de juny i fins al 15 de se-
tembre, les platges van ser sotmeses 
diàriament a una neteja mecànica, que 
es va complementar amb una neteja 
manual especialment reforçada en els 
punts de més difícil accés per als vehi-
cles o més conflictius. 
Les seqüeles del temporal Glòria, a 
més, van portar a implementar un nou 
servei de neteja diürna a la platja de 
Vilassar de Mar, des de l’espigó Garbí 
fins al punt on està situat l’Ajuntament. 
El temporal va retornar la sorra a 
aquest tram de platja, on les roques i 
la seva estretor fan impossible la seva 
neteja mecànica. 

Així, durant tot l’estiu, d’onze del matí 
a les cinc de la tarda, un operari va 
recollir de manera manual els residus 
que els usuaris no dipositaven en els 
bujols destinats a aquest propòsit i es 
va encarregar de buidar-los quan es-
taven plens. Aquest mateix operari va 
atendre les necessitats puntuals de nete-
ja d’aquesta platja. 
A la resta de platges, per a la neteja 
mecànica, es van fer servir un tractor i 
una garbelladora per remoure la sorra i 
recollir els residus soterrats. Aquesta ne-
teja mecànica es va acompanyar d’una 
neteja manual, també en horari nocturn, 
a càrrec  d’un peó conductor i un peó 
manual amb un vehicle auxiliar 4x4 o 
de caixa oberta i un equip d’hidropres-
sió amb aigua calenta per netejar a 
diari els bujols i altres elements. 
La neteja manual, a més, va ser l’única 
via per mantenir netes les platges on les 
roques impedeixen l’actuació de vehi-
cles, és a dir, a la platja de Ponent, en-
tre la Mar Xica i la Ronda de Vilassar.

El tractor amb el qual es realitza la neteja mecànica 
de les platges

Dos operaris realitzen la neteja manual d’una de les 
platges de la vila
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/ ACTIVITATS DIVERSES

25 setembre, 2 i 9 octubre
20 h Cicle Música i Llibres: El 25 
de setembre amb les actuacions de 
‘Sempre amunt’ i Pol Pla; el dia 2 d’oc-
tubre amb ‘Kahore’s’ i ‘Django’; I el dia 
9 octubre amb ‘Seients blaus’ i Marc 
Aldrufeu. Amb motiu de les mesures de 
seguretat per la covid-19 es necessita 
inscripció prèvia mitjançant l’app ‘Vilas-
sar de Mar’. Jardí de la Biblioteca Mu-
nicipal E. Lluch. (Regidoria de Joventut) 

Fins al 18 d’octubre
Convocatòria Beca Ernest Lluch. 
Presentació de treballs per participar a la 
IX Beca Ernest Lluch d’investigació i recer-
ca local de Vilassar de Mar 2020. Con-
sulteu les bases a www.vilassardemar.cat 
(Regidoria de Cultura i Festes Populars)

18 d’octubre 
18 h Slot de cap de setmana. Us 
convidem a divertir-vos passant la tarda 
envoltats de l’slot i corrent pels diferents 
circuits que tindrem muntats. A més, po-
dreu participar al Torneig volta ràpida, 
on us podeu endur un cotxe d’slot gratis! 
És obligatori l'ús de guants i mascareta. 
Més informació al nostre Instagram: @
slotmeetingvdm Cooperativa l’Obrera 
(Lluís Jover, 22) (Slot Meeting-Amics de 
l’Scalèxtric de Vilassar de Mar)

/ ExPOSICIONS

Del 12 de setembre al 18 d’oc-
tubre 
Exposició de fotografia “Els ca-
mins de l’aigua”. Espai Cultural Can 
Bisa. Aigües de Vilassar i Museu de la 
Mina Vella ens presenten una mostra 
fotogràfica d’imatges que ens acosten 
al Vilassar de Mar dels anys 1955 a 

1992. (Aigües de Vilassar i Museu de 
la Mina Vella)

Del 6 de setembre al 3 de no-
vembre 
Exposició “Tocar, traçar, pintar”. 
Museu Enric Monjo. Aquesta exposició 
mostra el resultat del procés creatiu de 
la mataronina Mònica Vilert, una de les 
artistes singulars de la nostra comarca. 
(Regidoria de Cultura i Festes Populars)

Exposició permanent 
Enric Monjo, escultor. La primera 
planta del Museu Enric Monjo (MEM) re-
alitza un recorregut per la vida i l'obra 
de l'escultor vilassarenc Enric Monjo 
(1895–1976), presentant els seus anys 
de formació, l'etapa noucentista i la 
seva producció com a escultor professio-
nal, amb una extensa producció situada 
en museus, espais públics, esglésies, 
catedrals i col·leccions públiques i priva-
des d’arreu del món, des de Taiwan, Pa-
rís o Londres, fins a Nova York, Miami o 
Buenos Aires. A més, un audiovisual fa-
cilita l'aproximació a la seva persona i 
la seva obra. Museu Municipal (Regido-
ria de Cultura i Festes Populars)

Exposició permanent 
Història de l’aigua a Vilassar de 
Mar. Museu de la Mina Vella. La visita 
s'inicia al pati, on hi ha l'estació meteo-
rològica de VdM i continua per les cinc 
sales interiors. El Museu explica la histò-
ria de la companyia d'aigües o com es 
fa la distribució de l'aigua. També s’hi 
pot contemplar una maqueta d'Andreu 
Serra que representa una antiga sínia 
moguda per la força d'un cavall. Infor-
ma't al tel. 937597270, consulta la pà-
gina web o contacta al correu electrònic 
museu@aiguesdevilassar.cat. (Museu de 
la Mina Vella)

Agenda d'activitats <<

20



Breus <<

ÈXIt DE L’EStIU 2MIL20 ACtIU, 
L’EDICIÓ ESPECIAL DE L'EStIU ACtIU
Més d’un centenar de persones van partici-
par de l’estiu 2mil20 actiu, l’edició especi-
al de l’Estiu Actiu amb la que l’Ajuntament 
va animar als ciutadans de Vilassar de 
Mar a fer esport de manera segura durant 
aquest estiu marcat pel coronavirus. Fins 
a 115 persones es van inscriure en algun 
dels vuit reptes llançats per les regidories 
d’Esport, Joventut i Comunicació a través 
de l’app ‘Vilassar de Mar’ durant el juliol i 
l’agost. Totes aquelles que van aconseguir 
concloure, almenys, un seran recompensa-
des amb una samarreta tècnica. 

EL BANC DE SANG I tEIXItS tORNA 
A LA VILA 
El Banc de Sang i Teixits de Catalunya 
tornarà a Vilassar de Mar el diumenge 4 
d’octubre per a una nova campanya de 
recollida de sang. Com és habitual en els 
últims mesos i per respectar totes les me-
sures sanitàries preses pel coronavirus, 
la recollida es farà a l’Aula de Música, 
de 10 a 14 hores. A principis de setembre, fins a 50 persones es van apropar per 
donar la seva sang, una xifra “molt bona”, segons l’entitat. El Banc de Sang conti-
nuarà amb les seves visites mensuals, almenys, fins a final d’any.

CANVI DE MOSSÈN A LA PARRÒQUIA 
DE SANt JOAN
El mossèn de la Parròquia de Sant Joan, 
Toni Roman, s’acomiadarà dels seus 
fidels el proper 27 de setembre després 
de gairebé una dècada al capdavant 
de la parròquia. Toni Roman va prendre 
possessió del seu càrrec el 25 de setembre 
de 2011 i, nou anys després, l’abandonarà 
amb una missa de comiat a les 11:30. Especialment satisfet de la feina feta amb 
les famílies i els joves de Vilassar de Mar, Toni Roman passarà ara a ser el mossèn 
de Sant Andreu del Palomar. Al tancament d’aquesta edició, encara no es coneixia 
el seu substitut.
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L’OMIC <<

/ L’OFICINA MUNICIPAL D’INFORMACIÓ AL CONSUMIDOR (OMIC) 
tORNA AL SEtEMBRE

Amb la tornada de les vacances, l’OMIC 
també s’incorpora i torna a donar servei 
als ciutadans de Vilassar de Mar. Des de 
l’1 de setembre l’OMIC presta novament 
el servei de defensa dels consumidors 
i usuaris, i ho fa de manera mixta, és 
a dir, atenent principalment de manera 
telemàtica però també, quan el cas 
ho requereixi, de manera presencial. 
D’aquesta manera s’intenta que la llista 
d’espera sigui el més curta possible 
i tothom tingui una primera atenció 
quan abans millor. Les hores d’atenció 
segueixen sent els dilluns i dimecres per 
la tarda i els dijous al matí. La cita amb 
l’OMIC es pot obtenir trucant al telèfon 
937540500 de 9 a 14 h., de dilluns a 
divendres.
L’objectiu de l’OMIC és resoldre 
tots els dubtes i confl ictes que se’ls 
generin als consumidors i usuaris 
del municipi en la compra de béns o 
serveis de consum. Evidentment, la 
crisis pel coronavirus ha generat molts 
confl ictes. L’estat d’alarma d’abans 
de les vacances de l’agost va generar 
infi nitat de problemes relacionats amb 
els viatges cancel·lats, els espectacles 

suspesos, compres per internet que no 
han arribat, cobraments de quotes per 
serveis que no s’han prestat i moltíssimes 
altres qüestions que, de ben segur, se 
sumaran a les ja habituals reclamacions 
contra companyies de serveis (aigua, 
gas o llum), telefonia i internet, bancs, 
asseguradores, tallers de reparació de 
vehicles o assumptes relacionats amb 
les garanties d’aparells electrodomèstics 
(mòbils, ordinadors, etc.).
L’OMIC s’ha estat especialitzant amb 
tot el que té a veure amb les moratòries 
hipotecàries, de lloguer d’habitatge 
i de crèdits personals. Els temps ens 
obliguen a actualitzar-nos davant la 
molta legislació que es va generar durant 
l’estat d’alarma i que encara estem paint.
En defi nitiva, ens espera un curs 
complicat en quant a la defensa dels 
consumidors i usuaris, però des de 
l’OMIC, com sempre hem fet, seguirem 
recolzant als consumidors i atenent els 
dubtes, consultes i reclamacions que 
generi aquesta nova etapa econòmica 
que no sembla tenir un futur gaire cert.

Escola Nàutica (c/ Santa Eulàlia, 40)
Horaris: dilluns i dimecres de 17 a 18.30 h i dijous de 10.30 a 12 h
Per demanar hora: Tel. 93 754 05 00 (Cal demanar cita prèvia)
omic219@vilassardemar.cat
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L'entitat escriu <<

ASSEMBLEA FEMINIStA DE VILASSAR DE MAR/

IG: assfeministavdm
twitter: assfeministavdm
Correu: vagafeministavdm@gmail.com
615 242 657 o 617 600 494 

CONtACtE

l’apoderament de la dona, la igualtat i 
en obrir espais de pensament feminista i 
construcció col·lectiva. Estem en contacte 
continu amb altres espais feministes del 
municipi i altres entitats, així com amb 
Serveis Socials de l’Ajuntament i la 
Regidoria d’Igualtat.
Hem participat amb propostes per 
la Festa Major, en el Pla d’Actuació 
Municipal, en el Pla d’Igualtat, etc. 
Vam participar en els canvis de 
nomenclatura de carrers i en els 
pressupostos participatius de 2019. 
A més dels actes per commemorar 
el 8 de març, hem fet actes per al 
25 de novembre, i convocatòries de 
concentracions en repulsa per les 
violències masclistes. 
Tenim moltes idees per anar proposant i 
implementant al nostre municipi. Si vols 
participar pots escriure’ns per correu 
a vagafeministavdm@gmail.com, per 
Twitter @assfeministavdm, per Instagram 
@assfeministavdm o per Whatsapp al 
615242657 o 617600494. 
JUNTES, LLIURES I COMBATIVES

Tornant d’una reunió a Saragossa el 
novembre de 2017 –que preparava 
la vaga feminista per al 8 de març de 
2018–, un grup de dones del municipi 
ens vam plantejar la necessitat d’obrir 
un espai a Vilassar de Mar on poder 
trobar-nos les dones de la nostra vila. 
Per a nosaltres, des de la nostra humil 
aportació, era prioritari combatre la 
desigualtat i la violència masclista.
El febrer de 2018 vam fer la primera 
assemblea a Vilassar de Mar. La vam 
anunciar en cartells pel municipi, 
encara sense un nom i sense quasi 
organització, però amb moltíssimes 
ganes que aquest espai funcionés 
i tingués una continuïtat. L’objectiu 
principal d’aquesta primera assemblea 
era preparar la convocatòria de 
vaga i manifestació del 8 de març de 
2018. Aquell any vam convocar una 
manifestació a Vilassar de Mar, la qual 
va tenir un seguiment important. La 
manifestació de 2019 encara va ser 
més gran. 
Des de llavors no hem deixat de trobar-
nos regularment i treballar en la línia de 
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Cultura <<

ONZE DE SEtEMBRE, UNA DIADA NACIONAL AMB OFRENA FLORAL I 
ACtES LIMItAtS PER RESPECtAR LES MESURES SANItàRIES ANtI COVID

/

Vilassar de Mar va celebrar l’Onze de 
Setembre, Diada Nacional de Catalu-
nya, amb un acte institucional al peu 
del monument a Rafael Casanova, el 
monòlit dedicat a un dels grans refe-
rents polítics del catalanisme situat al 
costat del Museu de la Marina.  
Les restriccions sanitàries en vigor per 
la pandèmia del coronavirus van fer 
que l’Ajuntament optés aquest any per 
reduir els actes de commemoració a 
la tradicional ofrena floral, que va ser 
tancada al públic per complir amb la 
normativa vigent. 
Tot i així, totes les entitats de la vila que 
així ho van sol·licitar van poder partici-
par de l’acte i dipositar el seu ram de 
flors al peu del monument que recorda 
al polític català. 
Per respectar les mesures sanitàries 
establertes per evitar la propagació de 
la covid-19, les delegacions dels partits 
polítics i de les entitats es van limitar a 
un màxim de 10 persones. A més, s’hi 
van acostar de manera espaiada i van 

comptar amb un temps determinat per 
fer l’ofrena. 
Donades les circumstàncies, l’alcalde de 
Vilassar de Mar, Damià del Clot, va fer 
el seu discurs de celebració de la Diada 
en un vídeo gravat que es va difondre 
a través de la web de l’Ajuntament i de 
les xarxes socials. 

L’alcalde, Damià del Clot, i representants d'ERC-Gent per VdM, Babord i Junts per Catalunya, durant l’ofrena floral

 Els rams dipositats per les entitats de la vila  
i els partits polítics.
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Joventut <<

JOVENtUt OBRE EL NOU CURS 
AMB ELS CONCERtS DEL CICLE 
MÚSICA & LLIBRES 

La regidoria de Joventut de l’Ajuntament 
de Vilassar de Mar obrirà el nou curs 
amb Música & Llibres 2020, una activitat 
inscrita dins del programa Plataforma 
Zero destinada a promocionar els joves 
músics de la vila. 
El primer concert tindrà lloc el proper 
divendres 25 de setembre al jardí de 
la Biblioteca Ernest Lluch, el recinte que 
acollirà els altres dos concerts que com-
pleten el cicle. 
El solista Pol Pla serà l’encarregat d’inau-
gurar la tercera edició d’aquesta activitat 
que els divendres, a partir de les 8 de 
la tarda, omplirà de música i literatura 
Vilassar de Mar. 
Una mitja hora més tard, el mateix diven-
dres 25, el grup ‘Sempre amunt’ agafarà 
el relleu amb la seva música íntima i fes-
tiva. ‘Kahore’s’ i ‘Django’ actuaran el 2 
d’octubre, i ‘Seients Blaus’ i ‘Marc Aldru-
feu’ presentaran els seus ritmes el dia 9. 
Per a complir amb les mesures sanitàries 
decretades per a contenir la pandèmia 
del coronavirus, les persones que vul-
guin assistir a aquests concerts hauran 
d’inscriure’s prèviament a través de l’app 
‘Vilassar de Mar’. 
Els assistents, així mateix, hauran de fer 
ús de la mascareta durant tot el concert i 

rentar-se les mans amb gel hidroalcohòlic 
abans d’accedir al recinte. 
Els grups participants, juntament amb el 
personal de la biblioteca, recomanaran 
als assistents una selecció de llibres. En 
aquesta edició, però, el tríptic que recull 
les recomanacions es lliurarà en format 
digital. 
Paral·lelament, i pensant en totes aque-
lles persones que no puguin assistir-hi, 
els concerts del cicle podran ser seguits i 
escoltats a través de les xarxes socials de 
Plataforma Zero i de l’Ajuntament, on es 
penjaran gravats.

Grup de Reforç, un dels gunyadors de l'última edició del Música & Llibres
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Comunicació <<

VILASSAR RàDIO: RÈCORDS D’AUDIÈNCIA AMB LA MILLOR RàDIO FEtA 
DES DE CASA

/

El divendres 13 de març l’equip de 
Vilassar Ràdio va fer un informatiu 
especial per explicar el tancament de 
les escoles a causa del coronavirus. Els 
treballadors no ho sabien llavors, però 
va ser l’últim que, durant mesos, van fer 
i emetre des de les instal·lacions de la 
ràdio. Com ja havia succeït amb altres 
feines, la ràdio va passar a fer-se des de 
casa. No hi havia alternativa: tancats 
els departaments municipals, els domi-
cilis particulars dels locutors i del tècnic 
de Vilassar Ràdio es van convertir en els 
estudis des d’on s’explicava la convulsa 
actualitat. I no sempre va ser fàcil. 
“Al principi, estava previst que fossin 
quinze dies, però, al final, van ser més 
de tres mesos. La dificultat era més que 
res tècnica, què fer per poder parlar en 
directe des de tres domicilis diferents i 
com controlar-ho tècnicament des del 
domicili del tècnic”, explica Jaume Ca-
bot, director de Vilassar Ràdio. “Però 
en Xavi Puig, el tècnic, ho va resoldre 
perfectament. Així, en Robert Maza, en 
Joan Escofet i jo mateix vam poder fer 
tres informatius diaris des de casa amb 
una gran qualitat”.
Van ser 76 dies, més de 300 hores de 
ràdio, d’informació diària. Un primer in-

formatiu de 15 minuts a les 10 del matí 
en format avanç i dos informatius d’una 
hora a les 13 i les 19h. La resta de pro-
gramació va quedar totalment alterada. 
Amb un objectiu ben clar, com explica 
Cabot: “Sabíem el que calia fer, havíem 
d’explicar tot el que passava a Vilassar 
de Mar de forma rigorosa, donant veu 
a tothom”. 
Les dades d’audiència a través d’inter-
net, que no inclouen els oients de la FM, 
confirmen que ho van aconseguir. Tenint 
en compte les connexions a través del 
web de l’emissora que permeten escol-
tar-la, Vilassar Ràdio va batre rècords: 
gairebé 8.000 persones es van con-
nectar en algun moment amb Vilassar 
Ràdio durant el primer mes d’emissió 
des de casa. 
“Hem de convertir les crisis en oportuni-
tats. Sabem que hem guanyat audiència, 
volem agrair-li la confiança i esperem 
mantenir-la amb nosaltres amb bona 
informació i bona feina”, afirma Cabot.
Amb 40 anys fets el passat 23 de juny, 
Vilassar Ràdio va arrencar la nova tem-
porada aquest 14 de setembre, ja des 
de l’emissora, i amb la incorporació 
progressiva de la seva programació 
habitual. 

El director de Vilassar Ràdio, Jaume Cabot Xavi Puig, el tècnic de Vilassar Ràdio Joan Escofet, locutor de Vilassar Ràdio
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Grups municipals <<

Que cap administració pública estava prepa-
rada per administrar els efectes d’una pan-
dèmia resulta evident. Però d’entre tots els 
nivells de govern, han estat els Ajuntaments 
qui millor han reorientat les seves polítiques 
-i les seves prioritats- per tal de fer front als 
efectes de la COVID-19. 

El passat 10 de març es constituïa el grup de 
gestió de crisis a l’Ajuntament de Vilassar de 
Mar. Des d’un inici es va decidir que seria 
mixt. En formarien part tècnics de l’Ajunta-
ment amb una breu representació política 
(alcalde, regidora de salut i regidor de comu-
nicació). Les decisions -al principi complexes 
i necessàries- no es van fer esperar. Vilassar 
de Mar va ser dels primers municipis en de-
cretar el tancament d’espais públics. Tampoc 
les crítiques no es van fer esperar. Però el 
temps, que posa i treu raons, va revelar que 
les decisions preses, a partir de criteris tèc-
nics, s’havien revelat com encertades.

El mateix va passar amb la Festa Major. Vam 
ser dels primers municipis en prendre una 
decisió impopular, que va ser durament cri-
ticada per col·lectius que després han callat. 
Suspendre la Festa Major tal i com la conei-
xíem per fer-la virtual va ser una decisió molt 
complexa. Però encertada. Molt encertada. 
Perquè el primer que havia d’assegurar el 

govern era la salut de totes i tots els vilassa-
rencs. 

Amb això volem dir que governar en temps 
de COVID-19 ha estat extremadament difícil i 
complex. Hem gestionat a partir de decisions 
impopulars. Hem après de governar sent ob-
jecte de critiques ferotges, algunes raonades, 
altres immerescudes. Però la nostra obligació 
era prendre decisions i ho hem fet: ens reafi r-
mem en les decisions preses, la gran majoria 
de les quals, amb el temps s’han constatat 
encertades i amb aquelles que hem hagut de 
modifi car i adaptar si les circumstàncies ho 
requerien, és clar que sí. Perquè només així, 
entre tots i totes, millorarem el nostre poble, i 
perquè del que ningú pot dubtar és del com-
promís d’aquest govern amb la ciutadania. 
Hem donat tot el que teníem i més durant 
aquests mesos que portem de pandèmia. I ho 
seguirem fent mentre aquesta sigui una ame-
naça per a la salut dels nostre veïns i veïnes. 

I des d’aquest espai agrair als col·lectius de 
professionals que ens han ajudat: al món sa-
nitari i sociosanitari, les escoles, els clubs, les 
entitats, les associacions, etcètera que han 
col·laborat en la gestió de les conseqüències 
del coronavirus. Moltíssimes gràcies.

Espai de periodicitat bimestral Els grups municipals opinen en aquesta publicació sobre un tema lliure 
i al web municipal sobre un tema comú triat de forma rotatòria.

/  GOVERNAR EN tEMPS DE COVID-19

27



Grups municipals <<

Espai de periodicitat bimestral Els grups municipals opinen en aquesta publicació sobre un tema lliure  
i al web municipal sobre un tema comú triat de forma rotatòria.

El passat mes de març la COVID19 arribava 
a casa nostra amb molta força i provocant vi-
vències molt doloroses per a molta gent. Ens 
trobàvem en una situació que no havíem viscut 
mai abans, hospitals desbordats, estat d’alar-
ma, confinament, empreses que havien de tan-
car o que passaven moltes dificultats, pèrdua 
de llocs de treball, famílies sense ingressos, 
escoles tancades, i el pitjor de tot, veure com 
familiars i amics marxaven en la més absoluta 
soledat i no poder-los ni acompanyar.

Essent conscients d’aquesta situació, tots els 
grups de l’oposició, sense excepció, vam 
posar-nos a disposició del govern per allò 
que calgués, entenent que com a servidors 
públics, en aquest moment més que mai, ca-
lia treballar junts per atendre l’emergència, 
que l’Ajuntament havia d’estar més que mai 
al costat de la ciutadania ajudant-los en tot 
allò que necessitessin. A petició de l’oposició 
es van crear una sèrie de comissions amb 
l’objectiu de treballar conjuntament en els 
diferents àmbits. La realitat és que ens han 
tingut entretinguts treballant en comissions 
inoperatives on no es decideix res ni es tiren 
endavant els projectes. Tampoc ens han tin-
gut al corrent de les decisions que prenien, 
amb sort rebíem un correu electrònic cinc mi-
nuts abans de veure-ho publicat a les xarxes.

En matèria d’educació, hem demanat en 
quines condicions obriran les escoles, quins 
inconvenients es poden trobar i quines solu-

cions hi donarem. No hem tingut resposta. 
Despreocupació.

L’Ajuntament continua tancat a la ciutadania, 
només s’atén amb cita prèvia, una cita que et 
donen a un mes vista i després d’haver-te pas-
sat hores intentant que et contestin la trucada. 
Per tant, si es necessita un permís d’obres, un 
certificat d’empadronament per cobrar ajudes 
o qualsevol altre tràmit, els i les vilassarenques 
es troben amb un problema greu. Inoperància.

Els espais públics del municipi estan deixats, 
bruts i en males condicions. És cert, que 
aquest problema ja existia abans de la pandè-
mia, però el govern ha aprofitat la crisis socio-
sanitària per deixar aquestes feines essencials 
novament aparcades. Deixadesa.

La cultura ha desaparegut completament. 
L’Ajuntament no només no programa activitat 
cultural sinó que posa pals a les rodes a les 
entitats que proposen projectes, projectes tre-
ballats, i que contemplen totes les mesures de 
seguretat. Mentrestant veiem les terrasses dels 
bars plenes de gom a gom, sense les distàn-
cies reglamentàries i ningú hi fa res. Incohe-
rència.

Tot això només són alguns exemples. El govern 
d’ERC+GentxVdM, una vegada més, no ha es-
tat a l’alçada de la situació. Responsabilitat i 
irresponsabilitat les separa només una lletra, 
però al darrera hi ha moltes hores de feina. 
Membres del govern, poseu-vos a treballar!

/ IRRESPONSABILItAt DEL GOVERN MUNICIPAL  
EN LA GEStIÓ DE LA COVID19
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Com és sabut, la pandèmia de la COVID-19 
va convertir el curs passat en un curs molt 
excepcional i les perspectives per al proper 
continuen sent ben incertes.

Si no volem que aquesta excepcionalitat es 
converteixi en un dèficit educatiu i social 
insuperable per a molts infants i joves és 
d’entrada imprescindible el seu retorn a les 
aules de manera presencial. No només el 
paper educatiu i d'aprenentatges de l’esco-
la és el que s’hi veu compromès, sinó també 
el seu rol d’element actiu per a la justícia 
social.

Però és evident que la lluita per la salut i 
la vida és un objectiu primordial de tota la 
societat. L’escola no en pot restar al marge. 
El necessari retorn a les aules pot tenir unes 
conseqüències sanitàries molt greus i aquest 
és un difícil equilibri que les autoritats educa-
tives haurien de saber gestionar. De moment 
les instruccions donades no han estat clares 
ni han donat la seguretat que la societat re-
clama.

En aquest moment, els ajuntaments tenen un 
paper important a jugar i demanem que el 
nostre, a Vilassar de Mar, l’assumeixi po-
sant-hi el màxim d’esforç i mostrant des de 

la regidoria empatia amb els claustres, els 
equips directius i les AFA/AMPAs. 

L’Ajuntament, d’entrada, ha de facilitar l’ade-
quació dels espais escolars a la normativa 
sanitària (separació d’espais, ventilació...) i 
ajustar el manteniment a la nova situació: la 
neteja i la consergeria són ara més impor-
tants que mai. També ha de possibilitar l’ade-
quació d’entorns no escolars quan calgui per-
què es converteixin en espais educatius. 

Caldrà tenir en compte que les entrades i 
sortides seran ara més conflictives i elabora-
des. Es necessitarà un suport especial de la 
policia local i estudiar possibles canvis en el 
trànsit rodat.

L’Ajuntament ha de prendre mesures que fa-
cilitin la conciliació de la vida familiar i l’es-
colar a l'escola bressol. Pot donar suport al 
teletreball del professorat i de l’alumnat per 
exemple obrint biblioteca com a sala d’estudi 
(amb totes les mesures de seguretat).

Considerem que la reunió del Consell Escolar 
Municipal és necessària perquè es pugui fer 
ressò de la greu problemàtica d’aquest inici 
de curs i perquè hi sorgeixin les solucions i 
propostes necessàries.

/ DAVANt L'INICI DEL CURS ESCOLAR
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No hi ha dubte, que el fet de major impacte 
que s’ha produït aquest any i que passarà 
a la historia ha estat l’aparició i propaga-
ció del coronavirus SARS-Cov2 generant una 
pandèmia de gravíssimes conseqüències. 
Malgrat aquesta afectació de caràcter pla-
netari, a nosaltres ens correspon fer-ne la 
“lectura local”.

Admetem que a l’inici de l’afectació de la 
pandèmia, la major part dels agents impli-
cats es varen trobar en una situació de des-
coneixement i desconcert. Ens ho demostren  
moltes de les afi rmacions i previsions inicials 
que han anat quedant superades pels fets.

Els diferents ajuntaments han intentat articu-
lar, seguint les instruccions generals, respos-
tes i actuacions que s’adaptessin a la realitat 
de cada territori. I aquí?

Estem decebuts. Si bé hem de valorar positi-
vament la feina festa pel personal tècnic que 
composa el Comitè Covid, en general, les 
respostes i actuacions han estat febles i tarda-
nes si les comparem amb altres ajuntaments. 
L’alcalde i el govern municipal no han mostrat 
lideratge en concentrar esforços i generar im-
plicació dels diferents agents polítics i socials.

No s’ha estat prou pro actiu per atendre 
les situacions de major risc, persones soles 
i atenció a persones grans quan altres ajun-
taments han mantingut seguiment i contacte 
constant amb la població amb risc.

L’acció informativa ha estat concentrada en 
mitjans d’abast limitat i la senyalització, fi ns 
molt recentment, ha estat defi cient. 

El control per evitar concentracions de per-
sones ha estat inefi caç, sent testimonis d’in-
compliments sistemàtics, amb la incorporació 
tardana d’agents cívics.

No hi ha cap estratègia o proposta per limi-
tar l’impacte en el món cultural i hem consta-
tat una gestió maldestra de la Festa Major, 
sense capacitat per l’acord i la col·laboració.

S’ha estat tardà en posar en marxa sistemes 
d’ajuts per la recuperació de l’activitat eco-
nòmica, mostrant manca d’energia i impuls 
per orientar la recuperació social i econòmi-
ca de la nostra població ni d’articular un sis-
tema d’ajuts i suport al sector agrari.

No s’ha estat capaç d’ordenar l’ampliació 
dels espais de terrasses, donant lloc a situaci-
ons de descontrol i aglomeracions a diversos 
indrets del poble.

Els grups de l’oposició hem ofert des de el 
primer moment la nostra col·laboració, hem 
impulsat la creació de la taula per la Recupe-
ració, amb la intenció de concentrar esforços 
de tots plegats per superar la situació, ens 
hem trobat amb un g overn inefi caç a l’hora 
de treballar plegats, desaprofi tant les energi-
es i capacitats que tots junts podíem i podem 
aportar.

VILASSAR DE MAR DAVANt LA COVID-19/
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En Vilassar de Mar hay escasez de vivienda, 
en general, y casi no hay vivienda social, me-
nos del 1%.

Esta situación y el poco suelo urbano dis-
ponible generan un mercado poco elástico 
con precios altos tanto para la compra como 
para el alquiler de vivienda y, debido a ello, 
se activan diversas problemáticas como son 
la necesidad de grandes y largas hipotecas, 
con graves consecuencias en la renta fami-
liar en épocas de crisis como la actual del 
COVID-19, o como es la dificultad de los jó-
venes para encontrar una vivienda asequible 
que obstaculiza la emancipación o propicia 
el desarraigo, o como es también la crecien-
te conversión de las segundas residencias en 
alojamientos de uso turístico.

Es prioritario incrementar el parque público 
de viviendas disponibles para dar respuesta 
a las necesidades de la población que no 
tiene acceso a la vivienda en nuestro pue-
blo y para ellos hemos de ser capaces de 
promocionar el desarrollo de nueva vivienda 
asequible, especialmente de alquiler.

Es necesario que nuestro Ayuntamiento tra-
baje por la implementación, de una vez por 
todas, de un Plan de Vivienda dirigido al 
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desarrollo de la vivienda social o asequible, 
especialmente en régimen de alquiler. Un 
Plan consensuado, eficaz y realista.

Sin embargo, la ocupación ilegal no puede 
ni debe ser una solución ni una alternativa. 

Los delitos de okupación de edificios y vivien-
das, calificados como “allanamiento de mo-
rada” y “usurpación” han experimentado un 
elevado crecimiento durante los últimos años. 
La okupación es un acto ilegal que convierte 
a los dueños y a los vecinos en víctimas. Las 
comunidades de vecinos también pueden su-
frir del deterioro de la convivencia en casos 
graves y delictivos de okupación. 

Así, a causa de la insuficiente protección 
de la propiedad privada y la lentitud de los 
procedimientos judiciales, estos dueños y ve-
cinos se enfrentan a un grave problema que, 
hoy por hoy, carece de una solución justa y 
eficaz.

Las Administraciones tienen una responsabi-
lidad frente al problema que representa la 
okupación y el Ayuntamiento, con las po-
testades adecuadas, también ha de estar a 
la altura de esa responsabilidad que la ciu-
dadanía les reclama, no puede ser de otro 
modo.

VIVIENDA Y OKUPACIÓN ILEGAL/
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